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دانشگاه آزاد اســـامی واحد ارومیه این روزها میزبان 

شـــرکت های دانش بنیـــان و صنعت گرانی که در حوزه 

تخصصی غذا و فراسودمندها مشغول به فعالیتند و به 

بهانه برگزاری ششمین رویداد ملی عصر امید دانشگاه 

آزاد به آذربایجان غربی سفر کردند. در نمایشگاه این دوره 

از رویداد عصر امید 81 شـــرکت دانش بنیان از 32 واحد 

دانشگاه آزاد و 2۹ شرکت دانش بنیان و  موسسه از خارج از 

دانشگاه شرکت کردند. »فرهیختگان« 10 محصول مهم و 

قابل توجه فناوران فعال در واحدهای دانشگاهی و حاضر 

در این نمایشگاه را مورد بررسی قرار داده است که در ادامه 

با آنها آشنا می شوید.

یع متوازن دانشجویان در سطح کشور و کیفیت متفاوت خروجی نهایی دانشگاه ها یا به  عدم توز
عبارت دقیق تر فارغ التحصیلان و از همه مهم تر ســـهم پایین اشـــتغال در میان آنها، باعث شـــده 
تـــا امـــروز بحث ســـر و ســـامان دادن به این حوزه به یکی از چالش هـــای اصلی نظام آموزش عالی 
تبدیل شـــود؛ مقوله ای که ماده 95 قانون برنامه پنجم توســـعه نیز به نوعی به آن اشـــاره دارد. طبق 
این قانون وزارتین علوم و بهداشت باید ظرف 6 ماه از لازم الاجرا شدن این قانون، طرحشان را برای 
تعیین ظرفیت کل و سهم دانشجویان به تفکیک رشته، مقطع تحصیلی و زیرنظام های آموزش 
یع دانشجو در رشته ها، مقاطع تحصیلی و نیز توسعه و ایجاد رشته ها و مقاطع  ، توز عالی کشور
تحصیلـــی مـــورد نیـــاز در گروه های آموزش عالی، با در نظر گرفتن ملاحظات آمایش آموزش عالی 
و آمایش ســـرزمینی ارائه می دادند؛ طرحی که البته هر ســـال نیازمند به روزرســـانی است. معاونان 
آموزشی دانشگاه های مختلف کشور در نشست کارگروه آموزش مهارتی در افق قانون برنامه هفتم 
توســـعه که اوایل آبان ماه برگزار شـــد، در کنار برشـــمردن چالش های اجرای این ماده از اهمیت 
تغییر شـــرایط امروز دانشـــگاه ها بـــا در نظر گرفتن تغییرات هرم جمعیتـــی گفتند. »فرهیختگان« 

بخش هایی از این نشست را در منتشر می کند که در ادامه از نظر می گذرانید. 

    پذیرش دانشجو بر اساس تحلیل نیاز بازار کار صورت بگیرد 
عباس ســـعیدی، معاون آموزشـــی دانشـــگاه شهید بهشـــتی: برای تعیین سقف پذیرش دانشجو در 
دانشگاه ما نیازمند رویکردها و شاخص های مشخصی هستیم. یکی از این رویکردها باید تحلیل 
یم. همچنین  نیـــاز بـــازار کار باشـــد؛ یعنی باید براســـاس نیازهای فعلی و آینده بـــازار کار گام بردار
مشاوره با کارفرمایان برای تعیین صلاحیت ها و مهارت های مورد نیاز هم باید به صورت جدی تر 
ی پیش بینی تقاضا بر اساس  یکرد دیگری نیز که می توان از آن بهره برد، مدل ســـاز دنبال شـــود. رو
یخی اســـت تا بر اســـاس مدل پیش بینی شـــده توان دانشگاه در حوزه های مختلف  داده های تار
مرتبـــط بـــا این حوزه را بررســـی کنیم. همچنین باید تحلیـــل روندهای جمعیتی و اجتماعی را هم 
ک قرار  برای شناســـایی آینده به شـــکل جدی در دســـتور کار قرار دهیم. مؤلفه بعدی که باید ملا
دهیم، بررســـی زیرســـاخت ها و منابع موجود بوده تا منابع و امکانات کاربردی دانشگاه ها مدنظر 
ک قرار دادن این  قرار بگیرد و بر اساس آن ظرفیت پذیرش تخصیص پیدا کند؛ چرا که بدون ملا
کثر  بخـــش، قطعـــا اختصاص ظرفیت ها چندان کاربردی نخواهد بود. همچنین باید تعیین حدا
یکرد دیگر نیز توسعه سیاست های آموزشی  ظرفیت هم بر اساس امکانات موجود دنبال شود. رو
و پژوهشـــی به خصوص تشـــویق دانشـــگاه ها به انجام فعالیت های بین المللی و تبادل دانشـــجو 
یابی کیفیت آموزشی و  و اســـاتید اســـت که می تواند به ســـاماندهی شـــرایط فعلی کمک کند. ارز
پژوهشی در دانشگاه ها هم می تواند تأثیر جدی در تعداد پذیرش دانشجو داشته باشد که در این 
، نرخ فارغ التحصیلان، نرخ اشتغال فارغ التحصیلان، نظرسنجی  زمینه نسبت استاد به دانشجو
... را  از دانشـــجویان و فارغ التحصیلان، تعداد پژوهش های کاربردی، تعداد انتشـــارات علمی و

ک عمل قرار داد. می توان ملا

    50 درصد قبولی ها تمایلی به ثبت نام ندارند 
ی  : در بحث گسترش رشته ها، بسیار محمدرضا صالحی، معاون آموزشی دانشگاه صنعتی شیراز
از مســـائل اصلا روشـــن نیســـت. مشـــکل ما اینجاست در  پیوست اشـــتغال که از سال گذشته به 
دانشـــگاه ها آمده، وزارت علوم می گوید آمارهای اشـــتغال را باید برای گســـترش رشـــته ها داشـــته 
باشـــیم، امـــا بـــه هر جـــا مراجعه می کنیم هیچ کس آمـــار دقیقی ندارد!  ای کاش ایـــن کار را وزارت 
علوم انجام  می داد و مشـــخص می کرد مثلا فلان رشـــته در فلان اســـتان قابلیت دارد و باید در آن 
دانشـــجو جذب شـــود. مؤلفه دوم آنکه امروز بین 20 تا 80 درصد داوطلبان که پذیرش می شـــوند، 
اصلا کارهای ثبت نام نهایی شان را انجام نمی دهند و امروز با ریزش اولیه در این حوزه مواجهیم. 
یعنی در گذشـــته شـــرایط اینگونه بود که دانشـــجو ثبت نام می کرد؛ حالا به دلایل مختلف مانند 
... با تعدادی از دانشجویانی روبه رو بوده ایم که از جمعیت  اخراج شدن، انصراف، تغییر رشته و
دانشـــجویی، ریزش  پیدا می کردند، اما امروز با ریزش اولیه روبه روییم و 50 درصد قبولی ها اصلا 
به ســـمت ثبت نام در دانشـــگاه نمی آیند. این را در کنار جمعیت دانشـــجویی امروز قرار دهید، 
یم که حالا 50 درصد آن ها هم تمایلی به ثبت نام نداشته  اصلا ما ظرفیت بزرگ دانشجویی را ندار
باشـــند. خواهش بنده آن اســـت که برای پیوســـت اشتغالی که برای رشته های دانشگاه ها تعیین 
شـــده، بازنگری داشـــته باشیم؛ چرا که اجرای این پیوست عملی نیست. نگاه کنید امروز ما برای 
یادی روبه رو بودیم و  3 رشـــته ای که می خواســـتیم آمار اشـــتغال آن را احصا کنیم با چالش های ز

هیچ نهادی این آمار را ارائه نداد. 

    برای استاد جذب شده بدون دانشجو
به ناچار رشته تأسیس می کنیم! 

امین صادقی، معاون آموزشـــی دانشـــگاه کردســـتان: مسئله اینجاست که ما روند جذب دانشجو و 
رشـــته را در دانشـــگاه نهادینه کرده ایم و حالا می خواهیم بحث آمایش را دنبال کنیم، در حالی که 
معتقدم باید قبل از اینکه این اتفاق رخ می داد، بحث آمایش را دنبال می کردیم. این مسئله هم 
وابســـته به هرم جمعیتی ما اســـت؛ چرا که در دهه 60 ما جمعیت بالایی داشـــته و دانشـــگاه ها را 
یه گسترش دادیم و امروز هم به خاطر شرایط فعلی  چه در بخش دولتی و چه غیردولتی نیز بی رو
گر هرم جمعیتی )متفاوتی( را داشـــته باشـــیم،  به دنبال آمایشـــیم. ممکن اســـت همین امروز نیز ا
باز حاضر به این کار نشـــویم. متأســـفانه برنامه های ما کوتاه اســـت، یعنی یک مدیری، طرحی را 
برای دو ســـال اجرا می کند و مدیر بعدی به ســـرعت آن را تغییر می دهد. اما کار درســـت آن است 
که برنامه های آموزش عالی را برای یک دوره 20ساله و حتی 50ساله در نظر بگیریم و در کنار آن 
ک قرار  روند جمعیتی را هم مدنظر قرار دهیم. همچنین باید پتانسیل مناطق مختلف را هم ملا
می دادیم و بر اســـاس آن ها رشـــته و دانشـــگاه ها را ایجاد می کردیم، در حالی که چنین مســـیری را 
دنبال نکردیم و حالا در مقطع فعلی شاهد آنیم که خود جامعه در حال تنظیم این حوزه است. 
به گونه ای که رشـــته ها بدون دانشـــجو مانده و حتی رشـــته ها در حال تعطیلی اند. امروز با در نظر 
گرفتـــن شـــرایط فعلـــی بایـــد دو برنامـــه یکی کوتاه مدت و دیگری هم بلندمدت داشـــته باشـــیم تا 
بر اساس برنامه کوتاه مدت، شرایط امروز را سامان داده و بر اساس برنامه بلندمدت، پارادایم های 
موجود را برای آینده تغییر دهیم. مشکل ما امروز آن است که مثلا تعدادی عضو هیئت علمی را 
یم برای آن ها رشـــته ایجاد کنیم! یعنی یک نوع  جذب می کنیم اما چون دانشـــجو نیســـت، مجبور
سردرگمی در حوزه حکمرانی آموزش عالی در وزارت علوم وجود دارد و اصلاً برنامه درازمدتی در 
کید می کنیم و آن هم به صورت مقطعی  ی موضوع آمایش تأ یـــم. امروز هم تنها رو ایـــن زمینـــه ندار

دنبال و بیشتر باعث سردرگم شدن می شود. 

    وزارت علوم سازوکار توزیع متوازن دانشجو را تدوین کند
یع متوازن دانشجو در دانشگاه های  ، معاون آموزشی دانشگاه کاشان: بحث توز مصطفی زاهدی فر
مختلف به عنوان یکی از مسائل اصلی محسوب می شود و امروز با توجه به روش های مختلف 
، شاهد شیوه های جدیدی از پذیرش هستیم؛ اما در مقابل  مانند پذیرش دانشجوی استادمحور
هم شـــاهد ریزش شـــدید دانشـــجوییم و این مســـائل باعث شـــده تا در ظرفیت پذیرش دانشـــجو 
به خصوص در مقطع تحصیلات تکمیلی شـــاهد افزایش باشـــیم اما اقبال دانشـــجو به خصوص 
گر بخواهیم  برای تحصیل در برخی از رشـــته ها کاهش پیدا کند. این مســـئله نشـــان می دهد که ا
کز  یع کنیم، طبیعتاً در دانشـــگاه های تهران و مرا به همان روال قبل دانشـــجو را در دانشـــگاه ها توز
گر از لحاظ شاخص های  استانی دانشجویان بیشتری جذب می شود اما دیگر دانشگاه ها حتی ا
وزارت علوم جزء دانشـــگاه های برتر باشـــند، صرفاً به این دلیل که جزء مرکز اســـتانی محســـوب 
گر  نمی شـــوند، دانشـــجویان حاضر به انتخاب آن ها نیستند. وزارت علوم باید نگاه کند و ببیند ا
یادی هم برای پذیرش آن  در یک رشـــته خاص، تعداد پذیرفته شـــدگان محدود اســـت و ظرفیت ز
یع متوازن  را در جذب دانشـــجو داشـــته باشـــیم و  ی را در نظر بگیرد تا یک توز وجود دارد، ســـازوکار

برخی از دانشگاه ها که اساتید برجسته ای هم دارند، بدون دانشجو نمانند. 

    علوم پایه با تداوم شرایط فعلی عاقبت خوبی نخواهد داشت
محمود افشاری، معاون آموزشی دانشگاه خلیج فارس: در حوزه رشته های علوم پایه هماهنگی بین 

وزارت علوم و ســـازمان ســـنجش وجود ندارد؛ چرا که می دانیم این حوزه وضعیت خوبی نداشـــت و 
حالا پذیرش دانشجو بر اساس سوابق تحصیلی هم در حقیقت، دلیلی شده تا بر پیکره نیمه جان 
یم. به نظرم علوم پایه عاقبت خوبی نخواهد داشت. اسفند ماه سال گذشته بود که  علوم پایه بتاز
یادی را به دانشگاه هایی  بار دیگر سازمان سنجش پذیرش بر اساس سوابق را اعلام کرد و جمعیت ز
که چنین پذیرشی را داشتند، فرستاد و این خود بار مضاعفی را به دانشگاه ها وارد کرد. به طور مثال 
یاضی کلاس برگزار کنیم در حالی که  ما در دانشگاه خودمان نتوانستیم در فروردین ماه برای رشته ر
تعداد دانشـــجویان آن 75 نفر بود و در دور دوم هم 35 نفر دیگر از ســـوی ســـازمان ســـنجش به ما 
یم که باید برای آن ها کلاس برگزار کنیم. اما نگاه  معرفی شد که در مجموع الان 100 نفر دانشجو دار
کنید چند نفر از آن ها می توانند از این رشـــته فارغ التحصیل شـــوند؟ باید برنامه ریزی هایی صورت 
بگیرد تا لطمه بیشـــتری به علوم پایه وارد نشـــود. امروز به جایگاه اصلی وزارت علوم به دلیل همین 
تصمیمات چند گانه ضربه وارد می شـــود و باید جلوی این روند را بگیریم. نکته دیگر اینکه امروزه 

آیین نامه های مختلفی را در حوزه آموزشی شاهدیم که شرایط را متزلزل می کند. 

    آمایش آموزش عالی سیاسی شد، شکست خورد
کمیت در سطح دولت باید  رضا طیبی، معاون آموزشی حکیم سبزواری:  معتقدم در وهله اول حا
؟ یا هدفش تنها آن اســـت که  ی آموزش اســـت یا خیر تصمیم بگیرد که اصلاً به دنبال کیفی ســـاز
کت کرده و ظرفیتی هم به آن ها بدهد تا دانشـــگاه ها هم مانند گذشته  به نوعی دانشـــگاه ها را ســـا
ینـــه کـــرده و درمقابل یک ســـری فارغ التحصیل بیکار تحویل جامعـــه دهند؟ یعنی در  پولـــی را هز
ی آموزش  گام اول باید تکلیف را در این زمینه مشخص کنیم که می خواهیم به دنبال کیفی ساز
؟ نکته مهم در اینجا آن اســـت کـــه وزارت علوم نباید  و تقاضامحـــور کـــردن آموزش باشـــیم یا خیر
که طبیعتاً برای اجرای این کار  چنین تصمیمی بگیرد بلکه این کار را دولت باید انجام دهد؛ چرا
نیازمند اخذ یک سری تصمیمات بزرگ تریم. وقتی برخی از زیرنظام ها را می بینیم که بیشتر از آنکه 
ک گرفته؛ آنچه  ی تجهیزات آن ها هم خا شبیه به دانشگاه باشند، مانند یک بیغوله هستند که رو
مســـلم اســـت، اینکه در گام اول باید تکلیف اینگونه واحدها مشـــخص شـــود. به عبارت دقیق تر 
باید برای برخی از مســـائل آموزش عالی در وهله اول راه حل های مشـــخصی پیدا شـــده و بعد به 
ی را مشخص کنیم. بحث  یم که برای تخصیص ظرفیت به دانشگاه ها چه سازوکار سراغ آن برو
آمایش آموزش عالی تقریباً موفق نبوده و دلیلش هم آن اســـت که در اســـتان ها، دانشـــگاه مادر در 
مقابل دانشـــگاه های شهرســـتانی قرار گرفته و به ســـرعت نیز موضوع سیاســـی شده و نمایندگان 
مجلس نیز وارد حوزه می شـــوند و به همین دلیل معتقدم آن طرح تقریباً با شکســـت مواجه شـــده 
یـــم و یا هنوز بحث  اســـت. همچنیـــن تـــا وقتـــی که در نظام آموزش عالـــی پذیرش بدون آزمون دار
بازنگری دروس و ســـرفصل ها به درســـتی دنبال نشـــده، نمی توان مبنایی برای تعیین شاخص در 

حوزه تخصیص ظرفیت داشته باشیم. 

    استقال مهارتی نباید منجر به وابستگی فرهنگی شود
مجید نجارزاده هنجنی، معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه علم و فرهنگ:  تبصره دوم 
ماده 95 برنامه توســـعه هفتم عنوان می کند دســـتگاه های اجرایی باید در اجرای دروس مهارتی 
مشارکت داشته باشند و طبیعتاً آیین نامه آن هم باید تدوین شود اما موضوع اصلی در این میان 
آن است که برای تحقق چنین تبصره ای باید مشوق های لازم، هم برای دانشگاه ها و هم دستگاه 
گر تکلیفی بدون در نظر گرفتن مشـــوق ها داشته باشیم، قاعدتاً  اجرایی پیش بینی شـــود و قطعاً ا
کید ویژه بر حوزه  به صورت شکلی از کنار آن عبور می شود. مسئله دیگر نگرانی ام درخصوص تا
اشـــتغال اســـت؛ هرچند این حوزه ارزش بزرگی برای دانشـــگاه است اما این نگرانی هم وجود دارد 
کید بر این حوزه به اســـتقلال فنی و مهارتی کشـــور برســـیم ولی دچار وابســـتگی فرهنگی  که با تا
کید بر مقوله  ی از رشته های ما در حوزه علوم انسانی محض نمی توان با تا که در بسیار شویم؛ چرا
اشتغال، به دنبال گسترش آن ها باشیم. مسئله دیگر این است که باید به دانشگاه های غیردولتی 
با انعطاف و استقلال بیشتری نگاه شود تا بتوانیم به صورت واقعی رشته های نیازمحور جدیدتری 

را تدوین و اجرایی کنیم تا نتایج آن نیز به کشور برگردد. 

    وجود پردیس ها مانع توزیع دانشجو می شود
محمـــد پازوکـــی، معاون آموزشـــی و تحصیلات تکمیلی دانشـــگاه دامغـــان:  وزارت علوم باید نقش 
اصلی خودش را که متولی امر آموزش کشور است را پررنگ تر ایفا کند. امروز آموزش علوم پزشکی 
را می توان به عنوان یک مثال موفق در این زمینه نام برد. نگاه کنید مگر وزارت بهداشـــت اجازه 
می دهد هرکسی در نقطه ای از کشور یک مرکز تاسیس و اقدام به تربیت پزشک کند؛ پاسخ این 
سوال طبیعتا منفی است، درحالی که امروز در آموزش عالی می بینیم چنین اتفاقی به نحوی در 
یم و حتی متاسفانه  حال رخ دادن است. یعنی ما امروز دانشگاه های مختلفی را در سطح کشور دار
کز صنعتی مان نیز دانشگاه تاسیس کرده و اقدام به تربیت نیرو می کنند؛ حالا در این شرایط  مرا
ما بحث اشتغال را هم پررنگ کرده و دانشگاه ها را مستقیماً با این مقوله درگیر می کنیم. موضوع 
اصلی آن است که باید در گام اول بحث تنوع دانشگاه ها را مدنظر قرار داده و آن را سامان دهیم. 
همچنین وقتی قرار است امر آموزش عالی را کنترل کنیم، بهتر است همه زیرنظام ها را مدنظر قرار 
دهیم و تنوع کشـــور در این حوزه را به گونه ای حل وفصل کنیم. امروز وقتی انتخاب رشـــته انجام 
می شـــود، به شـــکل ســـنتی مشاوران نام برخی از دانشـــگاه ها را مطرح می کنند و آن ها هم اولویت 
اصلی داوطلبان است، از طرفی هم برخی از دانشگاه های خوب کشور امروز در قالب پردیس های 
خود، اقدام به جذب دانشجو می کنند و این مسئله باعث شده بخش قابل توجهی از دانشجویان 
یع دانشجو در سطح دانشگاه ها را شاهد نباشیم. قطعاً  در چند دانشگاه محدود شده و عملاً توز
یع مناسبی را در سطح کشور داشته باشیم، باید به این مسئله هم توجه کرد  وقتی می خواهیم توز
کـــه نبایـــد برخی از دانشـــگاه ها به طرق مختلف اقدام به جذب دانشـــجو کنند. همچنین تصور 
نمی کنم وزارت علوم به تنهایی متولی اشـــتغال فارغ التحصیلان کشـــور باشـــد، درحالی که امروز 
گر در جایی از کشـــور کوتاهی وجود دارد، آن را به خودش  شـــرایطی ایجاد شـــده که آموزش عالی ا
می گیرد! همین امروز در صنعت ما همین فارغ التحصیلان دانشگاهی حضور دارند و به همین 
دلیل نمی توان اذعان کرد در این زمینه آموزش عالی کوتاهی خاصی انجام داده است. قطعاً مقوله 
ی است. نکته دیگر اینکه امروز در آموزش پزشکی، کل بیمارستان ها  اشتغال، یک مقوله کشور
یم که به صورت کامل وابســـته  وابســـته به وزارت بهداشـــت اســـت، درحالی که آیا ما صنعتی را دار
به یک دانشـــگاه باشـــد؟ در پاســـخ به این ســـوال باید عنوان کرد که قطعاً اینگونه نیست؛ هرچند 
کز رشد پررنگ شده اما این به معنی آن نیست که یک صنعت  در این سال ها مباحثی مانند مرا
وابستگی کامل به یک دانشگاه داشته باشد. البته در کنار این چالش ها، مسئله دیگرمان آن است 
که از همین ظرفیت های موجود هم به خوبی استفاده نمی کنیم. مثلاً امروز دانشگاه فرهنگیان را 
یم که به خوبی فعالیت می کند اما می گویند که ظرفیتشان پایین است و باید اعضای هیئت  دار
یادی را  علمی آن و طبیعتاً دانشـــجویانش افزایش یابند درحالی که ما همین امروز ظرفیت های ز
گر هماهنگی درســـتی در حوزه  یم که اصلاً از آن ها اســـتفاده نمی شـــود. ا در دیگر دانشـــگاه ها دار

یع دانشجو هم مناسب تر صورت بگیرد.  آموزش ایجاد شود تصور می کنم توز

    مسئله اصلی آمایش
هنر خودتنظیمی و آینده نگری دانشگاه هاست

مقصود امین خندقی، معاون آموزشی دانشگاه فردوسی مشهد: 
مسئله اول این است که مفهوم آمایش اجزای مختلفی دارد که باید به آن توجه شود و نکته دوم 
که امروز دانشـــگاه های مختلف، در  اینکه خود آموزش عالی هم مفهوم گســـترده ای اســـت؛ چرا
یت های مختلف وجود دارند و به همین دلیل با یک مفهوم عام روبه رو نیســـتیم  ســـطوح و مأمور
که بخواهیم به صورت ثابت تعیین تکلیف آن را انجام دهیم. یعنی آمایش دو لایه دارد؛ یکی لایه 
روبنایی و دیگری هم لایه زیربنایی است. در لایه روبنایی، آمایش به معنی کنترل رفتار مؤسسات 
و دانشـــگاه ها بوده که در حوزه معین بحث پذیرش دانشـــجو را در آن خواهیم داشـــت. اما مسئله 
اصلی اینجاست که آمایش آموزش عالی، هنر خودتنظیمی، آینده نگری و آینده گزینی دانشگاه 
ی کنیم که نظام آموزش عالی کشـــور طی 50 تا 100 ســـال آینده به  اســـت. یعنی در آمایش باید کار
مســـیری رهنمود شـــود که مبدأ تحولات کشـــور باشد. قطعاً برای رســـیدن به چنین نگاهی، نباید 
... را  صرفاً به مســـئله پذیرش دانشـــجو بســـنده کرد. در مقابل باید ســـاختارها، تحول در رشته ها و
هم مدنظر قرار دهیم. خواهشـــم آن اســـت که این الزامات را مدنظر قرار داد و گفتمان آمایش را از 

گفتمان سختی که امروز وجود دارد را به گفتمان زیربنایی تغییر دهیم. 

فناوران دانشگاه آزاد با چه دستاوردهایی به واحد ارومیه رفتند؟

10 محصول ویژه  در حوزه غذا و فراسودمندها
در نشست کارگروه آموزش مهارتی در افق قانون برنامه هفتم توسعه مطرح شد

اعتراض معاونان آموزشی
به فرمول پذیرش دانشجو

رسوب شکن آب با 30 سال عمر مفید

ــارس  ــر بازرگانــی شــرکت اســپاد تجــارت آییــن پ فرشــید ترابــی، مدی
کــرج دربــاره فعالیــت  مســتقر در مرکــز رشــد دانشــگاه آزاد واحــد 
ایــن شــرکت گفــت: »ایــن شــرکت 14 ســال اســت در حــوزه تولیــد 
دســتگاه های رسوب شــکن آب فعــال اســت. نخســتین محصــول 
ــراع آن  ــت اخت ــه ثب ــت ک ــکن آب اس ــتگاه رسوب ش ــا دس ــدی م تولی
برای شــرکت ماســت، به تولید انبوه رســیده و در حوزه های مختلف 

بــرد دارد. « ی، صنعتــی و خانگــی کار کشــاورز
او بــا اشــاره بــه مزیــت رقابتــی محصــول تولیــدی ایــن شــرکت افــزود: 
ی مهم به کار رفته در محصول ما، خودشــارژبودن آن اســت  »تکنولوژ
کــه نیــاز بــه بــرق و باتــری را عمــلا حــذف کــرده اســت؛ بــه واســطه 
کیــت پیزوالکتریکــی کــه داخــل ایــن محصــول وجــود دارد، از طریــق 

دیش هایــی بــه وســیله ســیم های رابــط کــه بــه دو آلیــاژ متصلنــد و 
ــدون  ــال ب ــا 30 س ــد ت ــل می کنن ــت منتق ــای ثاب ــه مگنت ه ــواج را ب ام
کار می کننــد و خودشارژشــونده اســت. ایــن دســتگاه از  مشــکل 
طریــق آلیــاژ و بــرد الکترونیکــی آنتــن و دیــش داخــل دســتگاه به طــور 
ی که داخل  پی در پی در حال تغییر جریان و فرکانس اســت و آلیاژ
دســتگاه وجــود دارد، اجــازه کاهــش قــدرت را بــه مگنت هــا نمی دهــد؛ 
بنابرایــن عمــر مفیــد بیشــتری دارد. همــراه آن 5 ســال گارانتــی نیــز ارائه 
می دهیم. « ترابی درخصوص اســتفاده از پتانســیل های دانشــجویی 
ی  یابــی و تکنولــوژ در فضــای ایــن شــرکت گفــت: »بــرای مباحــث بازار
نوین از توان دانشــجویان اســتفاده می کنیم. 20 نفر از دانشــجویان در 

ی دارنــد.«  قالــب طــرح پویــش بــا ایــن مجموعــه همــکار

کود آلی با قابلیت تغییر متناسب 
با نیاز کشاورزان

فرامــرز بدخشــانی، مدیــر مرکــز رشــد دانشــگاه آزاد واحــد یاســوج بــا بیــان 
اینکــه 7 شــرکت منتخــب واحــد در نمایشــگاه ششــمین رویــداد عصــر 
ــه دادنــد، گفــت: »شــرکت  امیــد شــرکت کــرده و محصولاتشــان را ارائ
، شــرکت دانش بنیــان پیشــگام  یســت فناور هامــرز دانش بنیــان ز
فنــاوران موفــق امیــد، شــرکت ارمغــان ســلامت زاگــرس، شــرکت آلما فراز 
یســت بســترآزاد تکیــن و شــرکت فنــاور نــارون نقــره ای دراک  یاســوج، ز
کــه همــه از شــرکت های دانش بنیاننــد بــه همــراه هســته فنــاور مربــوط 
بــه اســاتید فنــاور دانشــگاه آزاد کــه در مجموعــه مرکــز رشــد مســتقرند در 

ایــن نمایشــگاه حضــور دارنــد. «
او در ادامــه عملکــرد برخــی از شــرکت های حاضــر در ایــن رویــداد را 
یســت فناور هامرز دارای 5  تشــریح کرد و افزود: »شــرکت دانش بنیان ز
محصــول اســت کــه 4 مــورد آن مجــوز دانش بنیــان را اخــذ کــرده اســت. 
« یکی از محصولات این شــرکت اســت که روی رویش گیاه تاثیر  »نمو
یشــه گیــاه تاثیــر می گــذارد و محــرک رشــد  مســتقیم دارد. »بــن زا« روی ر
ک را فعــال  یشــه گیــاه اســت. گایــا محصولــی اســت کــه عناصــر خــا ر
می کنــد. ایــن محصــولات بــه تولیــد انبوه رســیده و صــادرات به خارج از 
کشــور هــم داشــته اســت. مجــوز گواهینامــه ثبــت مــاده کــودی  محصول 
خــود را هــم در نیمــه دوم ســال 1401 اخــذ کــرده اســت.« بدخشــانی بــا 

یســت بســترآزاد تکیــن تصریــح کــرد: »ایــن  اشــاره بــه فعالیــت شــرکت ز
مجموعــه نیــز یکــی دیگــر از شــرکت های ایــن مرکــز محســوب می شــود 
کــرو میکــرو آلــی( اســت و مجــوز  کــه تولیدکننــده کــود آلــی )کــود ما
یافــت کــرده  گواهینامــه ثبــت مــاده کــودی اش را خــرداد مــاه امســال در
ــا وجــود اینکــه پیــش از اخــذ ایــن گواهینامــه امــکان فــروش  اســت. ب
یــادی داشــته اســت. محصــول ایــن شــرکت  نداشــته امــا متقاضیــان ز
بــه صــورت امتحانــی مــورد آزمایــش قــرار گرفــت و نشــان داد در مناطــق 
مختلف چه باغات و چه مزارع جواب می دهد. درصد ماده کودی و 
عناصر مورد استفاده در آن بسته به درخواست کشاورز و نوع کاربری 
آن اعــم از رشــد گیــاه، مرغوبیــت محصــول یــا کارکردهــای دیگــر قابــل 
تغییــر اســت.«  مدیــر مرکــز رشــد دانشــگاه آزاد واحــد یاســوج در ادامــه 
اضافــه کــرد: »ایــن شــرکت ضایعــات کشــاورزی اش را بــه کمپوســت و 
ک را شــامل  ســپس بــه کــود آلــی تبدیــل می کنــد کــه 21 عنصــر اصلی خا
می شــود. مجــدداً هــم آن را ارتقــا داده و آن را بــه نانــو کــود تبدیــل کــرده و 
در حــال کســب مجوزهــای آن اســت. امــا کــود آلــی آن گواهینامــه ثبــت 
مــاده کــودی را دارد و اســتقبال خوبــی هــم از آن شــده اســت. در حــال 
حاضــر 7 عاملیــت فــروش در ســطح اســتان کهگیلویــه و بویراحمــد و 

اســتان های همجــوار دارد.«  

ساخت کیت و شناساگرهای مواد 
شیمیایی برای اولین بار در کشور

محمد سلیمانی، مدیرعامل شرکت »اروم کیمیا سنجش« مستقر 
در دانشگاه آزاد استان آذربایجان غربی واحد ارومیه در گفت وگو با 
»فرهیختگان« گفت: »شرکت دانش بنیان اروم کیمیا سنجش از سال 
1399 راه اندازی شده است. البته تغییر نام کوچکی داشتیم و شروع 
فعالیت با نام »اروم زیستگاهان چی چست« بود؛ اما چون حوزه کاری 
خود را عوض کردیم و این شرکت در زمینه آزمایشگاه فعالیت می کرد؛ 
نام آن را عوض کردیم. از سال 1401 محصولات ما به نام شرکت اروم 
کیمیا سنجش در حال تولید است. در حال حاضر در زمینه ساخت 
، محلول،  گرهای مواد شیمیایی به شکل پورس، پودر کیت و شناسا
ساشه و نوار استریپ فعالیت می کنیم و بیش از 30 نوع محصول تولید 
کرده ایم. یعنی اگر برای هر پارامتر شیمیایی حساب کنید بیش از 30 
گر را تولید می کنیم.« وی در خصوص تولید  مدل کیت های شناسا
انبوه محصولات اضافه کرد: »محصولات شرکت به تولید انبوه رسیدند 
و دارای مجوز پروانه بهره برداری از اداره صمت هستیم. خوشبختانه 
یابی B2G است و با دولت کار  ی ما بیشتر به صورت بازار حوزه کار
می کنیم. یعنی ارگان های دولتی مشتری محصولات ما هستند. مانند 
حوزه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و شرکت های آب و 
فاضلاب که با آن ها روی بحث کنترل کیفی آب کار می کنیم.« این 
یت محصولات تولیدی این  دکترای مهندسی آب درخصوص مز
شرکت ادامه داد: »محصولاتی که در این نمایشگاه به نمایش گذاشته 
شده اند، به صورت انحصاری در کشور تولید می شوند و قبلا نمونه هایی 
از کشور های آلمان، انگلستان و آمریکا در سطح کشور وجود داشتند. 
ما برای اولین بار این محصولات را تولید کردیم و از نظر کیفی و قیمتی 

یم. محصولات ما با یک چهارم  قابلیت رقابت با دیگر کشورها را دار
قیمت محصول خارجی در داخل کشور عرضه می شود. بی تردید اگر 
کیفیت محصولات ما بالاتر نباشد، پایین تر از نمونه محصولات خارجی 
نیست. حتی محصولات ما پارامترها و ویژگی هایی دارند که نمونه های 
خارجی ندارند. مثلا قرص های ما دومنظوره است؛ هم رپید و سریع 
برای کیت های پرتابل قابل استفاده است و هم فتومتریک هستند. 
چون محلول آن کاملا شفاف است می شود از آن در فتومتر و دستگاه 
اسپکت نیز استفاده کرد. درصورتی که نوع قرص های خارجی متفاوت 
است و روی کیت های پرتابل خود نوع رپید یا فتومتریک را قید می کنند. 
نوع رپید قرص های خارجی باعث کدورت می شود که قابل استفاده در 
دستگاه های اسپکت و فتومتر نیست. فتومتریک آن ها نیز خیلی دیر 
حل می شود درصورتی که قرص ما زیر یک دقیقه حل می شود و هیچ گونه 
کدورتی نیز ندارد.« او درباره صادرات محصولات تولیدی افزود: »در حال 
حاضر می خواهیم به ظرفیتی برسیم که نیاز داخل را پوشش دهیم. هدف 
ما از حضور در این نمایشگاه، جذب حمایت ارگان های دولتی است 
چون این کار هزینه های بسیار گزافی دارد. ما از کشور عراق نزدیک به 100 
میلیارد تومان سفارش داشتیم اما تاکنون در نحوه تجارت تجربه کسب 
نکرده ایم که چگونه در این سطح بالا تجارت کنیم و علاوه بر آن به سرمایه 
بالایی هم نیاز دارد.« سلیمانی به مشارکت دانشجویان دانشگاه آزاد در 
فعالیت های این شرکت اشاره کرد و گفت: »دانشجویان دانشگاه آزاد 
در زمینه تحقیق و توسعه به ما کمک می کنند. گروهی از دانشجویان 
در دوره های کیت های پرتابل شرکت کردند، کارآموزی را در واحد ما 

گذراندند و بعد کسب وکار خودشان را راه اندازی کردند.« 

تولید 20 نوع مکمل غذایی
 با حمایت دانشگاه آزاد

نجمـــه بیـــات، مدیـــر شـــرکت مظهر نشـــان در گفت و گـــو بـــا »فرهیختـــگان« گفـــت: »شـــرکت مظهرنشـــان از 
کنـــون در دانشـــگاه آزاد واحـــد اراک مســـتقر اســـت. حـــوزه  ابتـــدای ســـال 1399 فعالیـــت خـــود را شـــروع کـــرده و ا
کنـــون حـــدود 20 نـــوع مکمـــل، 5 نـــوع قـــاووت و پـــودر جوانه هـــا  فعالیـــت مـــا تولیـــد مکمل هـــای غذایـــی اســـت و تا
ـــت.«  ـــده اس ـــه ش ـــا اضاف ـــدی م ـــبد تولی ـــه س ـــالا ب ـــای ماس ـــولات چ ـــد محص ـــز تولی ـــی نی ـــم. به تازگ ـــد کرده ای را تولی

او بـــا اشـــاره بـــه حمایت هـــای دانشـــگاه آزاد از شـــرکت های دانش بنیـــان و هســـته های فنـــاور افـــزود: »شـــرکت 
گـــر  مـــا یـــک شـــرکت مرکـــز رشـــدی اســـت و در ایـــن 5 ســـال از طـــرف دانشـــگاه بســـیار حمایـــت شـــده ایم. ا
حمایت هـــای دانشـــگاه نبـــود شـــاید مـــا نمی توانســـتیم بـــه ایـــن مرحلـــه دســـت پیدا کنیـــم. بـــه پشـــتوانه دانشـــگاه 

ـــه فعالیـــت خـــود ادامـــه دهیـــم.«  ـــا به حـــال ب ـــوده اســـت کـــه توانســـته ایم ت ب
بیـــات درمـــورد اشـــتغال زایی ایـــن مجموعـــه اظهـــار کـــرد: »10 نفـــر به صـــورت مســـتقیم و 20 نفـــر به صـــورت 

غیرمســـتقیم بـــا مجموعـــه مـــا فعالیـــت می  کننـــد.« 
مدیـــر شـــرکت مظهر نشـــان ادامـــه داد: »نـــام محصـــولات مـــا شـــامل ســـویق ها و قاووت هـــا و چـــای ماســـالا 
یـــم.  ــا دار یمـــی و معمولـــی و پـــودر جوانه هـ اســـت. 20 نـــوع ســـویق، 5 نـــوع قـــاووت، دو نـــوع چـــای ماســـالای رژ
تمامـــی محصـــولات تجـــاری شـــده اند و دارای ســـیب ســـلامت و مجـــوز بهداشـــت هســـتند. پروانـــه بهره بـــرداری 

ـــت.«  ـــده  اس ـــذ ش ـــز اخ ـــی نی ـــع تبدیل ـــاد و صنای از جه
او دربـــاره صـــادرات ایـــن محصـــولات بـــه خـــارج  از کشـــور افـــزود: »تعـــدادی از نمایندگی هـــای مـــا محصـــولات 
یـــع می کننـــد امـــا قـــرار اســـت در نمایشـــگاه های کشـــورهایی  را در کشـــورهای حـــوزه خلیج فـــارس پخـــش و توز
ماننـــد عمـــان یـــا عـــراق حضـــور پیـــدا کنیـــم. می دانـــم کـــه کشـــورهای حوزه خلیج فـــارس طالـــب محصـــولات مـــا 

هســـتند و امیـــدوارم ایـــن محصـــولات در آن کشـــورها نیـــز فـــروش داشـــته  باشـــند.« 
بیـــات درخصـــوص برنامه هـــای شـــرکت مظهرنشـــان در ســـال های آتـــی اظهـــار کـــرد: »هـــدف مـــا بـــرای دوســـال آینـــده 
کنـــون در کل  ـــرای خـــارج از کشـــور تجاری ســـازی شـــوند. ا و حتـــی در بلندمـــدت ایـــن اســـت کـــه محصـــولات ب
یـــع اســـت و امیـــدوارم بتوانیـــم محصـــولات خـــود را صـــادر کنیـــم.« کشـــور نماینـــده داشـــته و محصـــولات درحـــال توز

تولید 25 محصول فراسودمند
از گیاهان دارویی

غلامحسین غاربی، کارشناس مسئول اقتصاد دانش بنیان دانشگاه 
آزاد اردبیل در شرکت های دانش بنیان حاضر در نمایشگاه ششمین 
یداد عصر امید گفت: »حدود 20 شرکت دانش بنیان در دانشگاه  رو
آزاد اردبیل مستقر است اما فقط 3 شرکت مرتبط با موضوع نمایشگاه 
ملـــی عصـــر امید که در حـــوزه غذا و فراســـودمندها برگزار می شـــود، 
فعالند. مهم ترینشان، شرکت پروهیل است که شربت های گیاهی از 
گیاهان دارویی تولید می کند. حدود 25 نوع محصول تولید می شود 
ی درباره  ی  شـــده  و در بازار موجودند.« و ی ســـاز که تمامی آنان تجار
روند تولید و مصرف شربت های گیاهی گفت: »دستگاه های تقطیر 
این مجموعه در واحد دانشـــگاه آزاد اردبیل مســـتقر اســـت. تمامی 
کارهای اولیه تولید تا بســـته بندی در واحد اردبیل صورت می گیرد. 
این محصولات تجاری سازی  شده و در بازار )داروخانه ها( موجودند. 
بســـته به نوع گیاهی که اســـتفاده شده اســـت، شربت های مختلفی 
تهیه شده و به صورت دارو در اختیار مردم قرار گرفته  است. این یک 
محصول فراســـودمند است یعنی هم به صورت عادی هم به صورت 
دارویی می توان از آن استفاده کرد.« غاربی درخصوص صادرات این 
ی  محصول به بازارهای خارجی تصریح کرد: »با کشـــورهای جمهور

کراتی انجام شـــده اما تا کنون به صورت  آذربایجان و حوزه قفقاز مذا
مســـتقیم صادراتـــی صـــورت نگرفته  اســـت. در آینـــده نزدیک حتما 
مقصد صادراتی ما کشورهای حوزه قفقازند.« کارشناس مسئول ستاد 
دانش بنیان دانشگاه آزاد اردبیل ادامه داد: »منطقه اردبیل منطقه ای 
اســـت که به لحاظ گیاهان دارویی بســـیار غنی  است. هدف ما این 
اســـت کـــه این گیاهـــان دارویی را در قالب شـــربت و دارو در اختیار 
مردم قرار دهیم. به جای اینکه از داروهای شـــیمیایی اســـتفاده شود 
ی های خود از داروهای شیمیایی استفاده  و مردم برای درمان بیمار
کنند، به شربت های گیاهی روی بیاورند. در واقع می توان گفت دو نوع 
ی در تولید این محصولات دنبال شده  است. هم به نوعی  هدف گذار
تولید ثروت از علم است که می توان گفت هدف غایی علم است که 
تولید ثروت می شـــود. در عین حال دانشـــگاه در قبال مردم خود یک 
مسئولیت اجتماعی دارد و از این طریق می خواهد به مردم خدمت 
کند.« غاربی درباره اشـــتغال دانشـــجویان در این شرکت اظهار کرد: 
کنون در این شـــرکت شاغلند. حتی  »حدود 35 نفر از دانشـــجویان ا
ی خود را گذرانده اند  و  برخـــی به صـــورت امریه آمده اند و دوره ســـرباز

در حال حاضر هم فعالیت  خود را ادامه داده اند.« 

کمک به حل خشکسالی با فیلترهای 
خودشوینده هوشمند

، عضو هیئت علمی گروه مهندسی آب دانشگاه آزاد واحد  محمدرضا هنر
شـــیراز گفت: »شـــرکت پژواک صنعت پیش تر به صورت مستقل فعالیت 
می کرد. ما شـــرکت دانش بنیان محســـوب می شـــویم و 6 ســـال است که در 
حال تولید محصولیم و اخیرا در مرکز رشد دانشگاه آزاد واحد شیراز مستقر 
شده ایم. محصولات ما در زمینه فیلترهای فیزیکی آب و پساب است. در 
زمینه کشـــاورزی، شـــیلات و صنعت محصولات خود را ارائه می دهیم. در 
6 سال گذشته بیش از 500 دستگاه تولیدی ما در کشور نصب شده است 
و خوشـــبختانه تأییدیـــه تمامـــی مراکز ازجمله اســـتاندارد، مرکز تحقیقات 
کشاورزی، جهاد کشاورزی و تحقیقات فنی و مهندسی را دریافت کرده ایم.« 
هنر در خصوص فیلترهای خودشوینده هوشمند جزئیاتی را اضافه کرد و ادامه 
داد: »هنگامی که می خواهیم از جریان سیالی مانند آب استفاده کنیم، چه در 
بحث آب شرب چه در بحث آب کشاورزی یا صنعت، امکان دارد یک سری 
مواد معلق مزاحم باشد و باید این مواد فیلتر شوند. فیلترها این مواد معلق را 
می گیرند اما مشکل بزرگی که به مرور برای فیلترها ایجاد می شود، اشباع شدن 
آن ها است و باید در زمان هایی احیا و تمیز شوند. این فیلتر ها ضمن اینکه 
می توانند ذرات معلق در آب را تا اندازه 80 میکرون به بالا بگیرند، هنگامی 
که اشباع شوند به صورت خودکار زمان احیا شدن را تشخیص می دهند و با 
حجم آب بسیار کم خودشان را احیا می کنند. در واقع نیاز به کاربر نیست و 

صرفا پس از احیا، گزارش انجام عملیات را به کاربر می دهد.« 
وی با اشاره به تولید انبوه و تجاری سازی محصولات افزود: »این محصول 

به دو کشور عراق و ترکمنستان صادر شده است و برنامه توسعه صادرات 
در حوزه CIS  نیز داریم. البته توسعه صادرات هنوز اولویت ما نیست چون 
بازار آن در ایران بســـیار زیاد اســـت. خوشبختانه یا متأسفانه 2 ماه است که 
تولید ما از سفارش عقب افتاده است. ما در حال فعال کردن کارخانه دومیم 
که بتوانیم ســـفارش ها را پوشـــش دهیم. چون بحث آب و مشـــکلات آب و 
بازچرخانی آن به خاطر شـــرایط خشـــکی در اولویت کشور است؛ استقبال 
زیادی از این محصول می شود اما باز هم در بسیاری از قسمت ها نیاز است 
که این دســـتگاه ها شناســـانده شـــوند.«  او با بیان اینکه نمونه های اولیه این 
دســـتگاه از کشـــورهای اروپایی وارد ایران شد، تصریح کرد: »ما آن نمونه ها را 
مهندســـی معکوس کردیم و با توجه به اینکه عمده آب های آن ها اســـیدی 
است اما عمدتا آب های ما پایه قلیایی دارد، شرایط رسوب گذاری و شرایط 
آب ها با هم کاملا متفاوت اســـت، تغییراتی در دســـتگاه هایی که وارد شده 
بودند انجام دادیم و به همین خاطر به مجموعه دانش بنیان تبدیل شدیم. 
حال چند شرکت با الگوگیری از نسل اولیه این محصول در حال تولیدند اما 
کاری که ما انجام داده ایم و توانسته ایم جایگزین تمام ضد فیلترهای بخش 
کشاورزی شویم را هنوز نتوانسته اند انجام دهند.«  هنر در خصوص استفاده 
از دانشجویان دانشگاه آزاد در فضای شرکت خاطر نشان کرد: »دانشجویان 
دانشگاه آزاد در بخش مهندسی فروش به ما کمک می کنند و همچنین در 
بخش طراحی پروژه هایی که در آینده مورد استفاده قرار  می گیرد. از 56 نفری 
که در مجموعه همکاری می کنند 8 یا 9 نفر از دانشجویان دانشگاه آزادند.« 
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سارا طاهری– ابوالفضل مظاهری
گروه دانشگاه

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه  اولین تولیدکننده کیت های تشخیص 

سریع آنتی  بیوتیک شیر در سطح خاورمیانه
کیمیــا  ن  بنیــا نــش  ا د کت  شــر مــل  عا یر مد  ، ی د صیــا ن  ا مهــر
واحــد  زاد  آ دانشــگاه  در  مســتقر  فــارس  بی همتــای  ســنجش 
لیــد  تو بــه  ه  ر شــا ا بــا   » ن هیختــگا فر « بــا  گــو  گفت و ر  د فســا 
ت  لبنیــا صنعــت  ر  د تیــک  نتی بیو آ یع  ســر تشــخیص  کیــت 
گفــت: » 5 محصــول تولیــدی ایــن شــرکت در حــوزه تشــخیص 
کــه شناســایی  اســت  در شــیر  آنتی بیوتیــک  باقی مانده هــای 
و  یکلین  ســا ا تتر  ، م کتــا لا بتا جملــه  ز ا تیــک  نتی بیو آ ه  د ا نــو خا

» . هنــد می د شــش  پو ا  ر ها  مید نا لفا ســو
او در ادامه با بیان اینکه محصولات این شــرکت مجوزهای لازم از 
یــح کــرد: »از  یافــت کردنــد، تصر ســازمان دامپزشــکی کل کشــور را در
کنــون کارخانه هــای  ســال 1401 بــه صــورت انبــوه وارد بــازار شــدند. تا
بــزرگ لبنــی ایــران را ماننــد پــگاه، کالــه، دامــداران و میهــن را پوشــش 
کارخانه هــای صنعــت لبنیــات و بــا  داده ایــم. مــا بــا حضــور در 

ی کارگاه هــای آموزشــی زمینــه آشــنایی آنهــا را فراهــم کردیــم.« برگــزار
صیــادی خاطرنشــان کــرد: »اولیــن و تنهــا تولیدکننــده ایــن کیت هــا 
کشــور   5 ی مخصــوص  رمیانه ایــم. ایــن تکنولــوژ در ســطح خاو
ــدا  ــت پی ی دس ــوژ ــن تکنول ــه ای ــته ب ــم توانس ــران ه ــه ای ــت ک دنیاس
کنــد.« مدیرعامــل شــرکت دانــش بنیــان کیمیــا ســنجش بی همتــای 
فــارس ادامــه داد: »در حــوزه صادراتــی ورودی نداشــتیم و در حــال 

یم.« حاضــر پاســخگوی نیــاز داخــل کشــور
صیــادی درخصــوص اســتفاده از تــوان دانشــجویان دانشــگاه آزاد 
در فراینــد تولیــد و ارائــه محصــولات اظهــار کــرد: »بــه طــور مســتقیم 
10 و بــه طــور مســتقیم 20 نفــر در شــرکت مشــغول بــه فعالیتنــد کــه در 
دانشــگاه های مختلــف آزاد، سراســری و علــوم پزشــکی اند. قصــد 
یان دانشــگاه آزاد در کارخانه با ارائه آموزش های  یم از دانشــجو دار

لازم بیشــتر اســتفاده کنیــم.«

آفت کش های دوستدار انسان
 و محیط زیست

محســـن رادی، اســـتادتمام گروه صنایع غذایی دانشـــگاه آزاد واحد 
ک با اشـــاره به سابقه  یاســـوج و مدیرعامل شـــرکت نارون نقره ای درا
فعالیـــت ایـــن شـــرکت از ســـال 97 گفـــت: »در طـــول 3 ســـال اخیـــر 
پایه ترکیبات طبیعی کار می کنیم.  ی محصـــول آفت کش هـــای بر رو
البتـــه تولیـــد این محصول نتیجه بیش از 10 ســـال پژوهش در قالب 
ی  رساله های مختلف است که نتایج آن در قالب یک محصول تجار
شـــده اســـت.«  او با اشـــاره به تولیـــد آفت کش ها گفـــت: »گونه های 
مختلف آفت کش تحت یک اســـم تولید می شـــوند اما ما تنوع آفات 
یم که حداقل 10 مورد از آن ها مهمند و به شکل های مختلف،  را دار
هم به محصولات گلخانه ای و هم در تولیدات کشت های متداول 
)محصـــولات زراعـــی باغی( آســـیب می زنند. طبیعتـــاً برای هرکدام 
از ایـــن حشـــرات فرمولاســـیون خـــاص خودشـــان مـــورد نیاز اســـت. 
ک بـــا تشـــریح ویژگی های  « مدیرعامـــل شـــرکت نـــارون نقـــره ای درا
آفت کش هـــای تولیـــدی اظهار کـــرد: »یکـــی از مزیت های محصول 
تولیـــدی مـــا ایـــن اســـت کـــه به هیچ وجه محصـــولات ســـمی در آن 
اســـتفاده نشـــده اســـت. یعنی ترکیباتی اند که برای حشـــره سمیت 
یست هیچ گونه خطری ندارند. برگ  دارند اما برای انسان و محیط ز
برنـــده دیگـــر محصولات ما این اســـت که فرمولاسیونشـــان هدفمند 

اســـت؛ یعنی فقط حشـــره مورد نظر آسیب زننده را از بین می برد و به 
دیگر موجودات که معمولا مفیدند آســـیبی وارد نمی کند. به عنوان 
مثال زنبور عســـل را در نظر بگیرید. معمولا با ســـم های رایجی که در 
ی استفاده می شـــود این موجود یا دشمنان طبیعی آفت ها  کشـــاورز
هم از بین می روند. همین موضوع مشـــکلات عدیده ای ایجاد کرده 
اســـت. درواقـــع محصـــول مـــا کاملا ایمن اســـت و هیـــچ باقی مانده  
نـــدارد. بـــا توجـــه به اینکه هیچ گونه ســـمیتی برای انســـان، محصول 
یســـت ندارد، به گونه ای عمل می کند که انگار  ی و محیط ز کشـــاورز
ک شـــده است. « اســـتاد تمام گروه صنایع غذایی  صورت مســـئله پا
دانشگاه آزاد واحد یاسوج اضافه کرد: »مسئله بسیار مهمی که الان 
در بهداشـــت عمومـــی جامعه و همچنیـــن صادرات با آن مواجهیم 
و مشـــکل ایجاد کرده، بحث باقی مانده آفت کش ها در محصولات 
ی های  ی اســـت که وارد غذا می شـــود و باعث ایجاد بیمار کشـــاورز
یست  مختلف در انسان شده و آسیب های مختلفی هم به محیط ز
ی این محصول  ی ساز کوسیستم می زند.« رادی درخصوص تجار و ا
یـــح کرد: »در حال اخذ مجوزهـــای لازمیم. مجوزهای مربوط به  تصر
یســـت و جواز تاســـیس را گرفته  ایم  و آماده حضور در بازار  محیط ز

یم. « ی تا ارائه آن در بازار ندار می شـــویم. درواقع راه دور

لبنان، کویت و عراق مقصد 
چاشنی های تولیدی واحد اصفهان

کیــد بــر اینکــه  رســتا هاشــمی، مدیــر فــروش شــرکت فــرس انوشــه مســتقر در دانشــگاه آزاد واحــد اصفهــان بــا تأ
یــم کــه  یه جــات و چاشــنی های ترکیبــی فعالیــت می کنــد، گفــت: »مــا یــک شــرکت فناور شــرکت مــا در زمینــه ادو
در زمینه مکمل های غذایی بر پایه گیاهان و قارچ های دارویی کار می کنیم. درکنار آن، در بحث چاشــنی 

یه هــای ســاده را تولیــد می کنیــم.« یــه، رســپی )دســتور پخــت غــذا( کشــورهای مختلــف و همچنیــن ادو و ادو
یه هــای ســاده به صــورت قلــم وارد و ســپس همــه پــودر و آســیاب شــده، بعــد از اخــذ  او در ادامــه بیــان کــرد: »ادو
ی اســت.  نشــان ســیب ســلامت و آنالیزهای آزمایشــگاهی وارد بازار مصرف می شــوند. کار دیگر ما رسپی ســاز
یــال  مــا بــرای بازارهــای هــدف ماننــد کارخانه هــای مــواد غذایــی، هتل هــا، بیمارســتان ها عــلاوه بــر تأمیــن متر

ی هــم انجــام می دهیــم.« ســاده ، رسپی ســاز
یم.   هاشمی درخصوص تعداد محصولات این شرکت افزود: »درحال حاضر 54 محصول برای فروش دار
ی 20 محصول دیگر برای ورود به بازار کار می کنیم، مانند انواع سس یا یک سری چاشنی هایی  همچنین رو
که به صورت پودر به سس ها افزوده می شوند، مانند سس مدیترانه ای، مکزیکی، سیر و رنچ که درحال تولید 

یم.« کنون در مرحله اخذ سیب سلامت این محصولات قرار دار آنهاییم و ا
ی شـده اند و  ی سـاز ی شـدن ایـن محصـولات گفـت: »همـه ایـن محصـولات تجار ی سـاز او درخصـوص تجار
قابل فروشـند.« مدیر فروش مدیر فروش شـرکت فرس انوشـه درخصوص اسـتفاده از دانشـجویان دانشـگاه آزاد 
در ایـن شـرکت خاطرنشـان کـرد: »سـه تـا چهـار نفـر از دانشـجویان طـرح پویشـی دانشـگاه آزاد واحـد اصفهـان 

در شـرکت فعالنـد.«
ی بلندمــدت ایــن شــرکت بیــان کــرد: »هــدف مــا ایــن اســت همــه محصــولات  هاشــمی درخصــوص هدف گــذار
یــم. درحــال حاضــر توانســته ایم در مدت زمــان کوتاهــی بــا  کارخانه هایــی را تأمیــن کنیــم کــه بــا آنهــا ارتبــاط دار
، شــرکت های پتروشــیمی، فــولاد مبارکــه و فــولاد  ی از کارخانه هــای مطــرح ماننــد کارخانه هــای نامــی نــو بســیار
هرمــزگان کار کنیــم تــا برخــی مــواد اولیــه و نیازشــان را در زمینــه چاشــنی برطــرف کنیــم، همچنیــن یک ســری 
ابتــکارات بــرای ایــن کارخانه هــا و شــرکت ها درنظــر گرفتیــم تــا مــواد غذایــی مورداســتفاده یــا تولیدشــان را در 
کنون محصولاتمان  طعم های جدید تولید کنند.« او درباره صادرات محصولات این شرکت توضیح داد: »تا
را بــه کشــورهای لبنــان، کویــت و عــراق صــادر کرده ایــم و درحــال ارســال بخــش دوم ســفارش های کشــور 
یــان صادراتمــان  کویتیــم. ضمــن اینکــه درحــال انجــام یک ســری تحقیقــات درخصــوص بازارهاییــم تــا جر

پررونق تــر حرکــت کنــد.«

حضور 100 دانشجوی طرح پویش
در یک شرکت دانش بنیان

گلناز پورابراهیم، کارشـــناس شـــرکت نگین بذر دانش مســـتقر در دانشـــگاه آزاد واحد اصفهان در گفت وگو 
ید صیفی جات در کشـــور اســـت  با »فرهیختگان« گفت: »شـــرکت ما اولین و فناور برتر تولیدکننده بذر هیبر
، گوجه فرنگی، فلفل دلمـــه ای، هندوانه و ملون  ی 67 رقـــم انواع بذر خیـــار ی ســـاز کنـــون موفـــق به تجار کـــه تا

شده است.«
او درخصوص آغاز فعالیت های این شـــرکت بیان کرد: »شـــرکت فعالیت های علمی خود را از ســـال 1387 
شـــروع کرد و در ســـال 92 به ثبت رســـید. در ســـال 94 با معرفی اولین رقم خیار گلخانه ای با نام صبا به جمع 
ید دنیا پیوســـت. شـــرکت ما در ســـال 1403-1402 عنوان فناور برتر کشـــور را کســـب  تولیدکنندگان بذر هیبر

کرده و همه محصولات ما ثبت  شـــده اند.«
ی شـده ایـن شـرکت افـزود: »همـه 67 محصول مورداشـاره به  ی ساز پورابراهیـم دربـاره تعـداد محصـولات تجار
بازار عرضه شـده و در مؤسسـه بذر و نهال کشـور ثبت  شـده اسـت. علاوه بر این محصولات درحال تحقیق 

، ذرت، پیـاز و کنجدیم.« ی بذرهـای دیگـری ماننـد بادمجـان، کـدو و بررسـی رو
عضـــو شـــرکت نگین بذر دانش درباره TRL محصولات این شـــرکت خاطرنشـــان کـــرد: »همه پنج محصول 
، گوجه فرنگی، انواع فلفل، انواع هندوانه و انواع ملون ما TRL 9 و نقره ای  گلخانـــه و فضـــای آزاد یعنـــی خیـــار

را کسب کرده اند.«
پورابراهیم درخصوص تعداد کارکنان این شرکت توضیح داد: »تعداد کارکنان ما حدوداً 300 نفرند که همه 
یر کشت  آنها لزوماً متعلق به خانواده دانشگاه آزاد نیستند. علاوه بر واحد اصفهان، واحد شهر مجلسی نیز ز

یم.« محصولات ما قرار دارد. ما چند شـــعبه دیگر هم دار
کارشـــناس شـــرکت نگین بذر دانش درباره فعالیت دانشـــجویان طرح پویش در این شرکت گفت: »تعدادی 
ی پویشـــی از  ی دارند و نزدیک به 100 نفر نیز نیرو از واحدهـــای اســـتان اصفهـــان بـــا مـــا در این زمینه همـــکار

یم.« دانشـــگاه های آزاد استان اصفهان دار
ی، گرایش های نباتات،  او با بیان اینکه همیشه از حضور دانشجویان خصوصاً افرادی با رشته های کشاورز
ژنتیک، گیاه پزشـــکی در مقطع کارشناسی ارشـــد و دکترا اســـتقبال کرده ایم، اضافه کرد: »در حوزه تکنسینی 
ی و سایر رشته ها استفاده کنیم.« ی دوره های آموزشی از حضور دانشجویان رشته کشاورز می توانیم با برگزار
یدی مصرفی  ی بلندمدت این شرکت توضیح داد: »تقریباً 90 درصد بذرهای هیبر او درخصوص هدف گذار
یکا و اســـرائیل به کشـــور وارد می شـــوند. هدف درازمدت ما این اســـت که میزان سهم 5  درصدی  پا، آمر از ارو

فعلـــی از بازار را به 40 درصد افزایش دهیم.«
یم  ی شـــده اند، 100 خط تولیدی دار ی ســـاز پورابراهیم خاطرنشـــان کرد: »علاوه بر این 67 محصولی که تجار
ی کنیم. همچنین صدها بذر درحال تحقیق  ی آنها ســـرمایه گذار که می توانیم آنها را به فروش برســـانیم یا رو

یدی تبدیل شـــوند.« یم که در ســـال های آینده می توانند به بذر هیبر دار


